
Партията и правителството 
на огромен Китай, 
под ръководството на 
председателя Си Дзинпин, 
постигнаха за къс срок един 
невероятен успех – измъкнаха 
от глада и немотията сто 
милиони хора само в 
последните десет години. 

Но навлизането в новата 
ера на развитие, обявена от 
председателя Си, поставя още 
по-високи задачи. Както бе 
изтъкнато на 20-ия конгрес 
на ККП, по-нататъшното 
развитие на селските райони 
е една от основните повели 
на деня. Преди дни Си 
Дзинпин изтъкна по време на 
посещението си в провинция 
Хънан, че днес трябва „да 
се отдава приоритет на 
развитието на селското 
стопанство и селските 
райони, да се консолидират 
постиженията в борбата с 
бедността и всеобхватно да 
се поддържа модернизацията 
на земеделието“.

Несъмнено успешното 
завършване на борбата 
с глада е само началото: 
векторът на усилията на 
ККП, на правителството са 
насочени към постигане на 
още по-голямо благосъстояние 
на населението от селските 
региони, въвеждане на най-
новите и модерни постижения 
на агротехниката.

Съвременен Китай вече 
говори за изграждане 
на проспериращ слой от 
населението на страната, 
обхващащ няколко стотин 
милиона души. Засега 
преобладаващият процент от 
тази социална прослойка е 
на градското население. Но 
този баланс ще се изменя с 
всяка идваща година. Защото 
за партията и правителството 
това е един от най-важните и 
навременни приоритети.

Петър Герасимов

Необходим и 
навременен 
приоритет
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2Призив за насърчаване 
развитието и 
модернизацията  
в селските райони
Си Дзинпин посети град Йен‘ан, 
провинция Шънси, и град Ан‘ян, 
провинция Хънан, и изтъкна, че за 
изграждането на социалистическа 
модерна държава е важно 
развитието на селските райони. 

Нова важна стъпка по 
пътя на социалистическото 
развитие
Кръгла маса за ролята на 20-ия 
конгрес на ККП за Китай и за света 
бе организирана от НА „Един пояс, 
един път“, Фондация „Славяни“, 
посолството на КНР в Република 
България и Китайския народен 
институт по външни работи. 
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Щедра есен в провинция Дзянси

Нов живот за  
старите занаяти 11

„Земна лаборатория“  
за подпомагане  
на зеления преход
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новини

Призив за насърчаване 
развитието и модернизацията  
в селските райони

Уан И и Антъни  
Блинкън проведоха 
телефонен разговор

Световната интернет 
конференцияПоздравително послание за  

65-ата годишнина на Асоциацията 
за руско-китайско приятелство
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а 26 – 28 октом-
ври генералният 
секретар на ЦК 
на ККП и пред-
седател на Цен-
тралната военна 

комисия Си Дзинпин посе-
ти град Йен‘ан, провинция 
Шънси и град Ан‘ян, про-
винция Хънан. Той изтък-
на, че най-трудната задача в 
изграждането на социалис-
тическа модерна държава е 
развитието на селските ра-
йони. Председателят призо-
ва местните хора да изуча-
ват духа на 20-ия конгрес на 
ККП и да продължават при-
оритетното развитие в сел-
ските райони, да поддържат 
духа на Йен‘ан, за да про-
дължават с усилията за мо-
дернизация на земеделието 
и селските райони.

По време на тридневна-
та обиколка Си Дзинпин 
посети селата на Йен‘ан и 
Ан‘ян, местното училище, 
Музея на историята на ре-
волюцията и археологиче-
ски обекти.

Си Дзинпин изтъкна, че 
под ръководството на ККП 
Китай успешно се пребори с 
абсолютната бедност в стра-
ната, а животът на мест-
ните хора се подобрява не-
прекъснато. Той оцени ви-
соко отглеждането на ябъл-
ки в Шънси и призова ця-
лата партия да продължа-
ва продуктивната работа и 
услугите за хората и да из-
пълнява политиките за по-
вишаване на качеството на 

а 31 октомври 
Уан И, член на 
Политбюро на 
ЦК на ККП, 
член на Държав-
ния съвет и вън- 

шен министър на Китай, 
и държавният секретар на 
САЩ Антъни Блинкън 
проведоха телефонен раз-
говор, в който обмениха 
мнения по китайско-аме-
риканските отношения.

Блинкън заяви, че САЩ 
следят отблизо 20-ия кон-
грес на ККП. Уан И от своя 
страна заяви, че важни-
ят сигнал, даден от 20-ия  
конгрес, е, че Китай ще 
продължи да се придър-
жа към поддържане на све-
товния мир и съдействие 
за общото развитие. „Ки-
тай продължава да про-
вежда политика за отво-
реност и да се стреми с 
модернизация от китайски 
тип да придвижва напре-
дъка на човечеството. Ки-
тайското развитие носи 

възможности за развитие 
на света. Това е стабилизи-
ращ фактор, който Китай 
предоставя на турбулент-
ната международна ситу-
ация“, заяви Уан И. 

Той добави, че връщане-
то на китайско-американ-
ските отношения в релси-
те на стабилното развитие 
е в общ интерес на Китай 
и САЩ. Това са и очаква-
нията на международната 
общност. Американската 
страна трябва да прекрати 
практиката на сдържане и 
потискане на Китай и да 
не създава нови пречки за 
двустранните отношения.

Блинкън заяви, че све-
тът очаква с нетърпение 
китайско-американското 
сътрудничество. САЩ са 
готови да запазят комуни-
кацията за развитие на дву-
странните отношения и съ-
трудничество в следващия 
период с Китай и да тър-
сят основите на двустран-
ните отношения.

реща на върха 
в рамките на 
Световната ин-
тернет конфе-
ренция ще се 
проведе от 9 до 

11 ноември в град Удъжън, 
провинция Джъдзян. Сре-
щата ще е с основна тема 
„Съвместно изграждане на 
общност на споделена съд-
ба в киберпространството“.

Близо 2000 участни-
ка, сред които представи-
тели на правителства на 

различни страни, междуна-
родни организации, бран-
шови организации и дру-
ги ще представят своите 
предложения за развитието 
на интернет технологиите. 
Определени са 4 секции – 
„Сътрудничество и разви-
тие“, „Технологии и про-
мишленост“, „Хуманност и 
общество“ и „Управление 
и сигурност“, а ще се про-
ведат и 20 подфорума по 
горещите въпроси в сфе-
рата на интернет сектора.

а 29 октомври 
председателят Си  
Дзинпин изпра-
ти поздравител-
но послание по 
повод 65-ата го-

дишнина от създаването на 
Асоциацията за руско-ки-
тайско приятелство.

Си Дзинпин посочи, че 
от създаването си преди 65 
години асоциацията винаги 
се е придържала към кон-
цепцията за приятелство с 
Китай и е с изключител-
но важен принос за засил-
ване на взаимното разби-
рателство, сътрудничест-
во и доверие между два-
та народа и за консолиди-
ране на социалното и об-
ществено мнение в основа-
та на приятелските отноше-
ния между двете страни. В 
момента китайско-руското 

живота на местното населе-
ние за ускоряване модерни-
зацията в селските райони.

В местното училище на 
Йен‘ан Си Дзинпин посети 
музея на училището, стола 
на учениците и изнесе реч. 
Той общува с учениците и 
изрази искрените си поже-
лания към тях да продъл-
жават усилено със своето 
обучение и да поддържат 
духа на революцията.

В град Ан‘ян Си Дзинпин 
посети мемориалната зала 
на канала Хунци. Той посо-
чи, че това място е символ 
на смелостта и трудолюби-
ето на местното население. 
Днес материалният живот 
е значително подобрен, но 
духът на Хунци не може да 
се промени. Каналът е пъ-
лен с история и трябва да 
се види от всеки. По-късно 
Си Дзинпин инспектира на 
място работата на шлюза 

на канала и се запозна под-
робно с важната роля на 
шлюза в преноса на регу-
лирането на водата, напоя-
ването и подобряването на 
екологичната среда.

На 28 октомври Си 
Дзинпин посети археоло-
гичния обект Инсю. Пред-
седателят посети музея и 
напомни, че именно в Ин-
сю бяха открити йероглифи, 
датирани отпреди 3000 го-
дини – уверени доказател-
ства за културната история 
на Китай. Той сподели на-
деждите си, че опознаване-
то на древната китайска ци-
вилизация и историята на 
китайските йероглифи ще 
бъде използвана в проце-
са на изграждането на мо-
дерната цивилизация на ки-
тайския народ. Той призова 
всички да поддържат уве-
реност и гордост към ки-
тайската култура.

всеобхватно стратегическо 
партньорство за координа-
ция в новата ера поддър-
жа импулс на развитие на 
високо ниво, а обменът и 
сътрудничеството в раз-
лични области продъл-
жават да се задълбочават. 

Китайско-руското приятел-
ство има широки и много-
обещаващи перспективи.

Същия ден и руският 
президент Владимир Пу-
тин изпрати поздравител-
но писмо по повод годиш-
нината.
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10月26日至28日，中共中央总书记、国家主席、中央军委主席习近平在陕西省延
安市、河南省安阳市考察。这是28日下午，习近平在安阳市殷墟博物馆考察。

新华社新闻 

学习进行时丨习近平总书记说：“殷墟我向
往已久”

【学习进行时】10月26日至28
日，习近平总书记在陕西延安、河南
安阳考察。在安阳殷墟遗址，习近
平总书记说：“殷墟我向往已久”。新
华社《学习进行时》原创品牌栏目“
讲习所”推出文章，与您一起学习感
悟总书记这句话背后的深意。

10月26日至28日，习近平总书记
在陕西延安、河南安阳考察。这是
党的二十大后，习近平总书记首次
离京考察调研。

28日，在河南安阳殷墟博物馆，
习近平总书记仔细观摩青铜器、玉
器、甲骨文等出土文物。他感慨地
说，“殷墟我向往已久”。

殷墟遗址位于河南安阳市西北
郊，是中国历史上第一个文献可
考、为考古发掘所证实的商代晚
期都城遗址，也是中国考古发掘时
间最长、次数最多、面积最大的古
代都城遗址。2006年7月，殷墟作
为中国20世纪百项考古大发现之
首，被联合国教科文组织列入世界
文化遗产名录。

在殷墟诸多考古发现中，甲骨文
是重中之重。

殷墟出土的甲骨文，为中国人保
存了3000年前的文字，把中国信史
向上推进了约1000年，是迄今为止

十三届全国人大常委会第三十七次会议
在京闭幕

新华社北京10月30日电
十三届全国人大常委会第
三十七次会议30日上午在
北京人民大会堂闭幕。会
议经表决，通过了新修订
的妇女权益保障法、黄河
保护法、新修订的畜牧法；
决定免去陈文清的国家安
全部部长职务，任命陈一
新为国家安全部部长。国
家主席习近平分别签署第
122、123、124、125号主席
令。栗战书委员长主持闭
幕会。

常委会组成人员132人
出席会议，出席人数符合
法定人数。

会议表决通过了全国人
大常委会关于批准《中华
人民共和国和肯尼亚共和
国关于刑事司法协助的条
约》的决定、关于批准《中
华人民共和国和刚果共和
国关于刑事司法协助的条
约》的决定、关于批准《中
华人民共和国和摩洛哥王
国关于刑事司法协助的条
约》的决定、关于批准《中
华人民共和国和厄瓜多尔
共和国关于刑事司法协助
的条约》的决定、关于批准
《制止与国际民用航空有
关的非法行为的公约》的
决定。

会议表决通过了全国人
大民族委员会、监察和司
法委员会、财政经济委员
会、教育科学文化卫生委员

新华社昆明10月30日
电 近日，在云南永胜县
顺州镇的高寒糯稻种植
区，云南省作物学会邀
请相关专家，对“云科粳1
号”的百亩示范样板进行
测产验收。测产结果显
示，最高亩产为806.03
公斤，百亩方平均亩产
722.85公斤，分别创下中
国高寒地区糯稻种植亩
产和百亩方平均产量高
产纪录。

专家组按照农业农村
部高产创建测产验收办
法，随机选取好、中、差3
个具有代表性的田块进
行实收测产。测产结果显
示，最高亩产806.03公
斤，最低亩产647.14公斤，
百亩方平均亩产722.85
公斤。根据云南省农业科
学院粮食作物研究所委
托的第三方机构文献检

索结果显示：最高亩产和
百亩方平均亩产分别为中
国高寒地区糯稻种植亩
产和百亩方平均产量的最
新高产纪录。

品种第一选育人、云南
省农业科学院粮食作物
研究所研究员李小林介
绍，“云科粳1号”是常规优
质香糯米，该品种具有抗
性强、产量高、适应性广、
感软糯适中等特点。此
次“云科粳1号”在高寒地
区获得高产，为推动高寒
地区稻农增产增收，助力
乡村振兴提供了优质水稻
品种支撑。

据了解，“云科粳1号”
为云南省农业科学院粮
食作物研究所选育的常
规优质香糯米，2021年
通过云南省品种审定，本
次测产的顺州镇海拔为
2240米。

会、外事委员会、环境与资
源保护委员会、社会建设
委员会分别提出的关于十
三届全国人大五次会议主
席团交付审议的代表提出
的议案审议结果的报告。

会议表决通过了全国人
大常委会代表资格审查委
员会关于个别代表的代表
资格的报告。

会议经表决，免去石泰
峰的全国人大教育科学文
化卫生委员会副主任委员
职务。

会议分别经表决，免去
杨晓超、徐令义的国家监
察委员会副主任职务，任
命孙新阳、刘学新、张福
海为国家监察委员会副主
任，免去卢希、白少康、陈
超英、姜信治、凌激、崔鹏
的国家监察委员会委员职
务，任命王晓萍、王爱文、
许罗德、李欣然、赵世勇、

訚柏、穆红玉为国家监察
委员会委员。

会议表决通过了全国人
大常委会关于接受程立峰
辞去全国人大常委会委员
等职务的请求的决定。

会议还表决通过了其他
任免案。

全国人大常委会副委员
长王晨、曹建明、张春贤、
沈跃跃、吉炳轩、艾力更·依
明巴海、万鄂湘、陈竺、王
东明、白玛赤林、丁仲礼、
郝明金、蔡达峰、武维华，
秘书长杨振武出席会议。

国务院副总理孙春兰，
最高人民法院院长周强，
最高人民检察院检察长张
军，国家监察委员会负责
同志，全国人大各专门委员
会成员，部分省（区、市）人
大常委会负责同志，部分
全国人大代表，有关部门
负责同志等列席会议。

中国发现的年代最早的成熟文字
系统，是汉字的源头和中华优秀传
统文化的根脉。

习近平总书记十分关心关注甲
骨文的研究与保护，对文明探源工

程十分重视。
2019年，习近平总书记致信祝

贺甲骨文发现和研究120周年，向
长期致力于传承弘扬甲骨文等优
秀传统文化的专家学者们表示热

烈的祝贺，并致以诚挚的问候。
“新形势下，要确保甲骨文等古

文字研究有人做、有传承。”在贺信
中，习近平总书记寄语广大研究人
员坚定文化自信，发扬老一辈学人
的家国情怀和优良学风，深入研究
甲骨文的历史思想和文化价值，促
进文明交流互鉴，为推动中华文明
发展和人类社会进步作出新的更
大的贡献。

在殷墟遗址考察时，习近平总书
记谈起此行的目的，“这次来是想
更深地学习理解中华文明，古为今
用，为更好建设中华民族现代文明
提供借鉴”。

“要通过文物发掘、研究保护工
作，更好地传承优秀传统文化。”

“中华优秀传统文化是中国人党
创新理论的‘根’，我们推进马克思
主义中国化时代化的根本途径是‘
两个结合’。”

“中华文明源远流长，从未中
断，塑造了我们伟大的民族，这个
民族还会伟大下去的。”

习近平总书记在考察时说的这
些话，是透过中华文明五千多年漫
长发展史的深刻洞见，更是在实
现中华民族伟大复兴新征程上不
断夺取新胜利的豪迈宣言。

“云科粳1号”创糯稻两项
高产纪录
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актуално

КМГ организира семинар в България на тема 
“Китай и светът – съвместно за бъдещето”

Пекин призова за повишаване 
на глобалната биосигурност

Н

С

Н

а 27 октомври в Со-
фия се проведе семи-
нарът „Китай и светът 
– съвместно за бъдеще-
то“, който бе организи-
ран от Китайската ме-

дийна група. В него участваха ди-
ректорът на „Поглед инфо“ Румен 
Петков, историкът и водещ Симе-
он Миланов и други известни уче-
ни и експерти. Участващите обсъ-
диха влиянието и възможностите, 
които 20-ия конгрес на ККП пред-
ставя пред света. Семинарът про-
дължи два часа и половина. Уче-
ните се съгласиха, че под ръковод-
ството на ККП Китай е постигнал 
значителни всеобхватни постиже-
ния в развитието си. Успешното 
провеждане на конгреса донесе по-
ложително влияние върху сегаш-
ната сложна международна среда.

Експертите заявиха, че в док- 
лада си на 20-ия конгрес на КНП 

ъветът за сигур-
ност на ООН 
проведе заседа-
ние относно би-
осигурността в 
Украйна. В реч-

та си заместник постоян-
ният представител на Ки-
тай в ООН Гън Шуан зая-
ви, че Китай е категорич-
но против разработването, 
складирането и използване-
то на биооръжия от която 
и да е държава, под каква-
то и да е форма, същевре-
менно призова международ-
ната общност час по-скоро 
да възобнови преговорите 
по протокола за проверка 
към „Конвенцията за забра-
на на биологични оръжия“, 
който е в застой повече от 
20 години, за да се повиши 

еотдавна Минис-
терството на тра- 
нспорта прове-
де пресконфе-
ренция, на коя-
то представи ин-

фраструктурното строител-
ство в страната през послед-
ните пет години.

В този период са били 
положени общи усилия в 
изработването на страте-
гия, политика и планира-
не на инфраструктурата в 
страната. В резултат на то-
ва към момента общият ма-
щаб на китайската инфра-
структура е на челно място 
в света. Построена е най-го-
лямата в света мрежа на 

генералният секретар на ЦК на 
ККП Си Дзинпин направи пре-
глед на великите успехи на стра-
ната в развитието и изясни идеи-
те за изграждането на китайската 
модернизация и поддържането на 

реформи и отваряне. Китайската 
модернизация изцяло подхожда на 
положението на страната и е пра-
вилният път към тази цел.

По въпроса на сътрудничест-
вото между Китай и България, 

реално нивото на биосигур-
ността в световен мащаб.

Военните биологични 
дейности застрашават све-
товния мир и сигурност, 
както и общите интереси 
на човечеството. Китай ви-
наги се е придържал към 

всеобхватната забрана на 
оръжията за масово уни-
щожение, в това число и 
биооръжията, и всички 
страни по договора трябва 
стриктно да спазват целите 
и принципите на Конвенци-
ята, добави още Гън Шуан.

високоскоростни железни-
ци, мрежа от скоростни 
пътища и магистрали, по-
стигнати са големи успехи 
в изграждането на летища 
и пристанища. Въздушните 

полети и морският превоз 
имат достъп до целия свят, 
а пощенските куриери мо-
гат да пристигнат дори в 
най-отдалеченото село в 
страната. 

Правителството 
ще удвои усилията 
си за развитие на 
цифровата икономика

П
рез последното 
десетилетие ци-
фровата иконо-
мика на Китай 
отбеляза забе-
лежително раз-

витие. Мащабът й от го-
дини е на второ място в 
света, а цифровата иконо-
мика играе все по-важна 
роля в подкрепа на ико-
номическото и социално-
то развитие.

През 2021 година тран-
сграничната електронна 
търговия на Китай въз-
лиза на близо 2 трилиона 
юана (около 279 милиарда 
щатски долара). Страната 
досега е подписала мемо-
рандуми за сътрудничест-
во по „Цифровия път на 
коприната“ с 16 държави и 
е задействала Механизъм 
за двустранно сътрудни-
чество за електронна тър-
говия по Пътя на копри-
ната с 24 държави.

Въпреки това все още 

има място за подобрява-
не на силата и качество-
то на сектора. 

Работи се усилено към 
постигане на пробиви в 
основните технологии, 
изграждане на цифрова 
инфраструктура и насър-
чаване на развитието на 
цифровите индустрии, ци-
фрова трансформация на 
традиционните индустрии, 
подобряване на цифровите 
обществени услуги, подо-
бряване на управлението 
на цифровата икономика, 
засилване на мрежата за 
защита на сигурността и 
данните и активно учас-
тие в глобалното сътруд-
ничество в цифровата ико-
номика.

Китай ще се стреми да 
формира единна, справед-
лива, конкурентна, под-
редена, зряла и цялостна 
модерна пазарна система 
за цифрова икономика  
до 2035 г.

Китайската инфраструктура е 
сред най-мащабните в света

експертите казаха, че през послед-
ните години Китай уверено раз-
вива инициативата „Един пояс, 
един път“ и механизма за сътруд-
ничество между Китай и страни-
те от ЦИЕ. България трябва да из-
ползва собствените си уникални 
предимства и да разширява актив-
но сферите на сътрудничество с Ки-
тай, за да насърчава развитието на 
двустранните отношения.

Експертите посочиха още, че в 
момента светът се справя с реди-
ца предизвикателства като панде-
мията от COVID-19 и конфликти-
те между Русия и Украйна, дока-
то САЩ се опитват да запазят хе-
гемонията си дори за сметката на 
целия свят. При сегашната между-
народна ситуация стабилността и 
развитието на Китай имат изклю-
чително важно значение за целия 
свят. Светът трябва да се вслушва 
в съветите от Китай.
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коментари

КНР ще разгръща своя потенциал  
във всяко отношение

Преодоляването на бедността е само част  
от основните постижения

К

Т

итай е един от 
„триъгълниците“  
на международ-
ната геополити-
ка, вече имаме 
обективна про-

мяна на центровете на си-
ла в света, посочи в комен-
тар за Китайската медий-
на група социологът проф. 
Иво Христов.

Ролята на Китай като 
геополитическа сила през 
последните 30 години ряз-
ко се увеличи и продъл-
жава да се увеличава. То-
ва изтъква проф. Христов в 
интервю за КМГ, като по-
сочва, че докато например 
до 1989 – 1990 г. Китай бе-
ше относително пренебре-
жим геополитически фак-
тор, то само за 30 години, 

в резултат на кардинал-
ните реформи, които бяха 
осъществени още от Дън 
Сяопин и неговия екип, и 
впоследствие, разбира се, 
последователно доразвити 
от неговите наследници по 
изключително компетен-
тен начин, той се превър-
на не само във втора ико-
номика в света, а според 
някои методики за оценка 
и в първа.

По-нататък професорът 
обяснява мнението си та-
ка: „Китай придоби огро-
мна тежест преди всичко 
в решаването на междуна-
родните дела и от използ-
вана страна поради различ-
ни комбинации от стра-
на на САЩ се превърна 
в суперсила и особено под 

ръководството на предсе-
дателя Си Дзинпин стана 
един от върховете на триъ-
гълника в международната 
геополитика – САЩ, Китай 
и Русия. Китай обаче все 
още не е казал последната 
си дума и аз мисля, че те-
първа страната ще разгръ-
ща своя потенциал във вся-
ко отношение. 

Може би заради това, 
че именно Китай се е ус-
тремил към ръководна ро-
ля в международната по-
литика, започнаха и раз-
личните атаки срещу тези 
промени. И всички онези, 
които по един или друг на-
чин правят опити за игно-
риране или рестриктира-
не по някакъв начин на за-
конните интереси на Китай 

– икономически, социални 
и всякакви други, според 
мен просто не осъзнават 
с кого точно си имат ра-
бота. Относителният дял, 
който заемат в икономиче-
ско отношение страните из-
вън „западното ядро“, ви-
зирам основно Китай, Ин-
донезия, Индокитай, плюс 
Индия, Русия и някои дру-
ги, ме навежда на мисълта, 
че имаме обективна про-
мяна на центровете на си-
ла в света. Световноизвест-
ни и добре запознати с Ки-
тай анализатори от различ-
ни страни, включително и 
от САЩ, са изразили вече 
мнение, че отдавна е тряб-
вало да се отиде на някаква 
договорка с Китай в стра-
тегически формат“.

еодора Пенева, 
главен асистент 
в Института за 
икономически из- 
следвания към 
Българската ака-

демия на науките, комен-
тира за КМГ някои предиз-
викателства и перспективи 
пред новите цели на Китай 
след 20-ия конгрес на ККП. 

„Преодоляването на 
крайната бедност неизмен-
но присъстваше в реч-
та на Си Дзинпин в деня 
на откриването на 20-ия  
конгрес на ККП, като ед-
но от трите основни пости- 

жения на държавата за из-
миналите 10 години“, из-
тъква българският учен от 
БАН. По-нататък тя се спи-
ра и на други важни по-
стижения – навлизането на  
китайския тип социализъм 
в нова ера на развитие и 
изграждането на общество 
със средно ниво на благо-
състояние. 

В подкрепа на своите 
думи, гл. ас. Пенева пред-
ставя и някои конкретни 
числа и факти: „През 2021 г.  
китайският брутен вътре-
шен продукт (БВП) дос-
тигна 12 556 щ. д. на човек, 

което представлява увели-
чение с 20,6% спрямо 2020 г.,  
и категорично надхвърля 
поставената цел за удвоя-
ване на индикатора спря-
мо нивото през 2010 г. и 
достигане на 11 358 щ. д. 
на човек. 

Така в Китай вече има 
над 400 милиона души 
със средни доходи според 
стандартите на Световна-
та банка, а през следва-
щите пет години се очак-
ва страната да влезе в ре-
диците на икономиките с 
високи доходи“. 

Теодора Пенева се спира  

и на втората ключова цел в 
развитието на Китай – пре-
връщането му в проспери-
раща, силна, демократич-
на, културно напреднала и 
хармонична модерна стра-
на до средата на 21-ви век, 
когато е 100-годишният  
юбилей от основаването на 
Китайската народна репу-
блика. Тя пояснява, че та-
зи цел изисква постигане 
на средното ниво на БВП 
на човек в държавите от 
ОИСР от 2014 г., а имен-
но 38 400 щ. д. на човек.

Проф. Иво 
ХрИстов:  
Китай се превърна 
в суперсила и 
особено под 
ръководството 
на председателя 
си Дзинпин стана 
един от върховете 
на триъгълника в 
международната 
геополитика 

Китай поема по нов път и споделя  
със света новите възможности  
от своето развитие

С
ега ние се впус-
каме в едно ново 
пътуване във все-
обхватното из- 
граждане на мо-
дерна социалис-

тическа държава, вървейки 
към целта на втората сто-
годишнина, и с модерниза-
цията с китайска специфика 
цялостно насърчаваме ве-
ликото възраждане на ки-
тайската нация. Това заяви 
на 23 октомври генералният 
секретар на ЦК на ККП Си 
Дзинпин по време на сре-
щата на постоянните члено-
ве на Политбюро на 20-ия 
централен комитет на Ки-
тайската комунистическа 

партия с китайски и чуж-
дестранни журналисти. Мо-
дернизацията с китайска 
специфика бе във фокуса 
на вниманието на между-
народните наблюдатели, от-
белязва в коментар Радио 
Китай за чужбина. 

Генералният секретар 
Си Дзинпин каза, че тя е 
резултат от дългосрочно-
то проучване на практи-
ките от страна на ККП 
и китайския народ и то-
ва е едно голямо и труд-
но начинание, се посоч-
ва в коментара. По-ната-
тък в коментара се отбе-
лязва, че модернизация-
та с китайска специфика 

е голямо и трудно начина-
ние, защото Китай не са-
мо иска повече от 1,4 ми-
лиарда души да се вклю-
чат в този процес, но също 
така се стреми към прос-
перитета на всички, към 
хармония между матери-
алната и духовната култу-
ра, към хармоничното съ-
жителство между човека и 
природата и мирния път 
на развитие. 

В сравнение със стария 
път на модернизация на 
Запада, който е концентри-
ран върху капиталите, по-
ляризацията, материали-
зма и е за сметка на външ-
на експанзия и ограбване 

на другите, новият път на 
Китай към модернизация 
ще реши много проблеми 
в развитието на човечест-
вото и ще предостави но-
ви възможности на света.

Медията цитира бразил-
ския учен Оливър Стюн-
кел, който посочва в ста-
тия, озаглавена „Управле-
нието на Китай и бъдещето 
на света“, че управлението 
на Китай е модел за света. 
Според Стюнкел „след век 
на борба ККП отново по-
ема по нов път и изпита-
ния. Това е едно пътуване, 
изпълнено с достойнства и 
мечти, а членовете на ККП 
държат на думата си“.

теодора Пенева: 
в Китай вече 
има над 400 млн. 
души със средни 
доходи според 
стандартите 
на световната 
банка страницата подготви  

Любомир михайЛов

Близо 2300 
делегати 
обсъждаха 
постигнатото 
през последните 
пет години 
и набелязаха 
насоките за 
бъдещото 
развитие на Кнр 
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приятели

ръгла маса „20-ият кон-
грес на ККП – нова стъп-
ка на Китай по пътя на 
социалистическото раз-
витие“ се състоя в Со-
фия, организирана от На-

ционалната асоциация „Един пояс, 
един път“, Фондация „Славяни“, по-
солството на КНР в Република Бъл-
гария и Китайския народен инсти-
тут по външни работи. На конфе-
ренцията присъстваха учени, пред-
ставители на политически партии 
и медиите.

Откривайки форума, проф. д-р 
Захари Захариев, председател на На-
ционалната асоциация „Един пояс, 
един път“, заяви, че 

решенията на 20-ия конгрес 
на ККП ще имат изключително 

важна роля в развитието на КНР, 
но техните проекции ще предопреде-
лят в решителна степен и световно-
то развитие през започналото десе-
тилетие и през целия 21-ви век. Те-
зи решения на конгреса и дебатите 
в рамките на конгреса до голяма 
степен засягаха най-злободневните 
въпроси на човечеството и глобал-
ните проблеми на света, изтъкна 
проф. Захариев. Той посочи, че на 
конгреса са обсъдени управленска-
та политика на страната и визията 
на Китай за необходимите реформи 
в икономическата и обществено-по-
литическата сфера с цел адаптира-
не на тези политики към променя-
щата се динамична цивилизацион-
на ситуация в света. Това има съв-
сем пряко отношение и към Бълга-
рия, защото има много неща в оп-
ита на Китай, от които можем да 
се поучим, отбеляза ораторът. Той 
напомни, че конгресът се проведе 
и в годината, в която бе отбеляза-
на десетата годишнина от инициа-
тивата на държавите от ЦИЕ и Ки-
тай, която е показала висока ефек-
тивност в развитието на всестранно-
то сътрудничеството между Китай 
и тази част от Европейския конти-
нент и има голям принос в укреп-
ването на връзките с КНР. 

Дискусиите, които се водеха, и 
решенията, които се взеха на 

конгреса, са важни за нас, що 
се отнася до сътрудничеството в 

икономическата област. 
България силно изостава от тем-

повете на развитието на тези връзки 
и използването на големия им по-
тенциал в сравнение с наши съсед-
ни страни на Балканите, както и от 
много други държави в рамките на 
ЕС. Размерът на китайските инвес-
тиции в Унгария например са около 
30 милиарда долара, в Гърция те са 
около 13 милиарда долара, а в Сър-
бия вече са към 15 милиарда дола-
ра. Това, което се случва в полето 
на икономическите отношения на 
България с Китай, е крайно незадо-
волително, подчерта проф. Захариев. 
Имаме ръст на външнотърговските 
връзки, но според него той е много 
скромен като обем. Силно изоста-
ваме по отношение на възможност-
ите за високотехнологични проекти 
и за развитие на инфраструктурата, 
коментира проф. Захариев. 

По-нататък председателят на На- 

К

ционалната асоциация „Един пояс, 
един път“ отбеляза, че конгресът 
на ККП бе изключително важен и 
за българската левица, както и за 
европейската и световната левица. 
Защото той доразвива идеите за со-
циализъм с китайска специфика в 
съответствие на националната осо-
беност на всяка една страна, къде-
то има силно движение на нацио-
нална левица. 

Така доразвитието на тези фун-
даментални виждания за бъдещето 
на социализма през 21-ви век да-
ва творчески принос за развитието 
на марксистката философия и иде-
ология, с което ККП се представя 
и като новия център на световната 
левица след периода след Великата 
октомврийска революция в Русия 
през 1917 г.

Проф. Захариев съобщи, че до 
конференцията са се получили поз-
дравителни адреси от проф. Светла-
на Шаренкова, издател на в. „Китай 
днес“, бизнесмена Красимир Дачев 
и други радетели на дружбата и съ-
трудничеството с Китай. 

„Китай продължава да върви 
по пътя на националното 

възраждане. Въпреки големите 
успехи в развитието на КНР 

през последните десетилетия, 
ръководството на ККП си поставя 
още по-високи и по-амбициозни 

задачи“ – това подчерта  
проф. Шаренкова, 

като посочва, че КНР още повече за-
силва дейността си по големите за-
дачи за продължаване на пътя към 
едно споделено бъдеще за света, към 
мирно и взаимноизгодно развитие 
на отношенията между отделни-
те държави, за премахване на съ-
ществуващите елементи на хегемо-
низъм. Моделът за развитие на ки-
тайския социализъм, както бе под-
чертано в доклада на Си Дзинпин 
пред 20-ия конгрес на ККП, съче-
тава както добре известни на мно-
го държави по света елементи, та-
ка и характерни черти, присъщи са-
мо за Китай. С този модел на раз-
витие Китай се превръща в обра-
зец за подражание на много други 

страни, посочва проф. Шаренко-
ва. „В заключение бих се спряла 
и на един друг съществен въпрос 
– възможностите, които открива  
богатият китайски опит във всички 
сфери на живота – както в нацио-
нален, така и в международен план 
– да бъдат разучавани и използвани 
и от нас, българите. Социализмът 
с китайски специфики е истински 
извор, от който може да черпим и 
ние, българите, изтъква проф. Ша-
ренкова и отбелязва: „В това отно-
шение седмичникът „Китай днес“, 
продукция на нашата издателска гру-
па „Днес“, полага системни усилия 
да запознава българската публика с 
най-важното, най-същественото от 
социално-политическия живот на 
огромен Китай.

Определено мога да кажа, че те-
мата за 20-ия конгрес на ККП наме-
ри достойно място на страниците, на 
единствения по рода си в България 
седмичник – „Китай днес“ изтък-
ва в заключение проф. Шаренкова.

Приветствие към участниците в 
кръглата маса отправи  

и посланикът на КНР в България 
Н. Пр. Дун Сяодзюн, 

който присъства на дискусията. „В 
условията на днешната междуна-
родна ситуация, изпълнена с нес-
табилност, неясноти и сериозни 

предизвикателства пред глобално-
то развитие, 20-ият конгрес оказ-
ва дълбоко влияние не само вър-
ху Китай, но също така дава им-
пулс на страните по света да рабо-
тим заедно за решаване на пробле-
мите и постигането на съвместно 
развитие. Много хора по света сле-
дят внимателно и очакват с нетър-
пение плана за бъдещото развитие 
на Китай, приет от конгреса, кой-
то ще отвори нови възможности за 
глобалния напредък“, изтъкна в сло-
вото си посланикът. 

Дипломатът посочи, че конгре-
сът очертава ясно насоката за бъ-
дещото развитие на Китай. „От-
сега нататък главната задача на 
ККП е да сплоти и ръководи на-
шия народ в усилията му за из-
граждане на модерна социалисти-
ческа държава и всеобхватно на-
сърчаване на великото национал-
но възраждане чрез модернизация 
от китайски модел. 

Нова важна стъпка по пътя на 
социалистическото развитие

Кръгла маса в софия за ролята и значението  
на 20-ия конгрес на Китайската комунистическа партия за Китай и за света

Изказване по видеовръзка 
направи и зам.-председателят на 

Китайския народен институт по 
външни работи г-жа Шъ Лин. 

Тя подчерта, че в доклада на кон-
греса на ККП се изтъква, че социа-
лизмът с китайски характеристики 
в новата ера трябва непрекъснато 
да напредва и да се развива. 

Освен това Шъ Лин посочи, че 
всеобхватното възраждане на ки-
тайската нация трябва да бъде на-
сърчавано с модернизацията на ки-
тайския модел. В словото си г-жа 
Шъ изтъкна също изразената в до-
клада на конгреса решимост Ки-
тай да продължава непрекъснато 
да насърчава изграждането на общ-
ност със споделено бъдеще за чове-
чеството.

Китайският народен институт за 
външни работи в продължение на по-
вече от 70 години активно провежда 
дейности по дипломация между хо-
рата с цел засилване на приятелство-
то, развитие на отношенията между 
държавите и съдейства за укрепва-
нето на мира в света.

В дискусията с анализ и оценки 
за 20-ия конгрес на ККП участваха и 
професорите Нако Стефанов, Васил 
Проданов, Нина Дюлгерова и Мин-
чо Минчев.

Любомир михайЛов

Посланикът на Китай в България Н. Пр. Дун Сяодзюн благодари от името  
на посолството на Китай в България на Националната асоциация „Един пояс, 

един път“ и на Китайския народен институт за външни работи за организирането 
на кръглата маса за резултатите и значението на 20-ия конгрес на ККП

Участниците в кръглата маса проявиха голям интерес към обсъжданите 
актуални теми и изказаха интересни мненията
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приятели

къпи гости, да-
ми и господа, 
приятели,

Изключител-
но съм радос-
тен да присъст-

вам на настоящата кръгла 
маса на тема „20-ият кон-
грес на КПК – нова стъп-
ка на Китай по пътя на со-
циалистическото развитие“. 
Бих искал да благодаря от 
името на посолството на 
Китай в България на бъл-
гарската Национална асо-
циация „Един пояс, един 
път“ за подготовката на то-
ва събитие, както и на Ки-
тайския народен институт 
за външни работи, който 
също оказа важна подкре-
па то да се случи. 

Миналата седмица 
приключи 20-ият конгрес 

на Комунистическата 
партия на Китай и бе 

избрано ново ръководство, 
като Си Дзинпин остана 
генерален секретар на 

Централния комитет 
и председател на 

Централната военна 
комисия. 

В новия състав на Цен-
тралния комитет и глав-
ните ръководни органи на 
партията влязоха хора с ви-
соки морални и професио-
нални качества, в разцвета 
на силите си и с богат оп-
ит. В условията на днеш-
ната международна ситу-
ация, изпълнена с неста-
билност, неясноти и сери-
озни предизвикателства 
пред глобалното развитие, 
20-ият конгрес оказва дъл-
боко влияние не само вър-
ху Китай, но също така да-
ва импулс на страните по 
света да работим заедно за 
решаване на проблемите 
и постигането на съвмест-
но развитие. Много хора по 
света следят внимателно и 
очакват с нетърпение пла-
на за бъдещото развитие на 
Китай, приет от конгреса, 
който ще отвори нови въз-
можности за глобалния на-
предък. Затова бих искал 
да споделя с вас важните 
резултати от този форум. 

От една страна, на кон-
греса бяха обобщени до-
сегашните постижения на 
Китай. През последното де-
сетилетие страната ни пре-
живя три значими събития: 
първото бе стогодишният 

С

юбилей на Комунистиче-
ската партия на Китай, вто-
рото е навлизането на со-
циализма с китайска спе-
цифика в качествено нова 
епоха и третото – реали-
зиране на целите на Ки-
тай в борбата с бедността и 
изграждането на общество 
със средно ниво на благо-
състояние. 
За изминалите 40 години, 

откакто провеждаме 
политика на реформи 
и отваряне към света, 

ние създадохме две 
чудеса – едното е бързото 

икономическо развитие, 
а другото е поддържането 
на дългосрочна социална 

стабилност. 
През последното десе-

тилетие делът на Китай в 
световния икономически 
ръст достигна 38,6 процен-
та, надвишавайки този на 
всички държави от Г-7, взе-
ти заедно. Китай заема ста-
билно второто място в све-
та по обем на икономиката 
и е най-голямата търговска 
страна. Това го превърна в 
активна сила за насърча-
ване на глобалния иконо-
мически растеж. Китайска-
та икономика е устойчива, 
разполага с достатъчно по-
тенциал и широки възмож-
ности за провеждането на 
различни политики и мер-
ки, а нейните базови пока-
затели няма да се променят 
в дългосрочен план. Сто го-
дини след основаването си, 
Комунистическата партия 
на Китай продължава да е 
изпълнена с живот и мо-
же да се похвали със за-
бележителни постижения. 
Ние сме уверени в наши-
те възможности и сме спо-
собни да създаваме нови и 

С поглед към бъдещето, Китай ще насърчава 
отварянето си на по-високо ниво

позитивна посока на осно-
вата на откритостта, толе-
рантността и устойчивост-
та. За 73-те години от уста-
новяването им, дипломати-
ческите отношения между 
Китай и България устоя- 
ха на изпитанията на про-
мените в международната 
ситуация и се съхраниха 
непроменени. Нашите две 
страни винаги са се отна-
сяли с уважение една към 
друга, изхождайки от прин-
ципа на равноправието, и 
са осъществявали взаим-
ноизгодно сътрудничест-
во. Наскоро редица бъл-
гарски политически пар-
тии, обществени органи-
зации и публични фигури 
отправиха поздравителни 
послания до 20-ия конгрес 
и генералния секретар Си 
Дзинпин с преизбирането 
му на поста. Бихме искали 
да изразим нашите сърдеч-
ни благодарности за това. 

Стоейки на нова  
отправна точка в 

историята, бъдещото 
сътрудничество между 

Китай и България 
разполага със сериозен 

потенциал и му възлагаме 
големи надежди. 

Вярвам, че благодаре-
ние на вниманието и ръ-
ководството на държавни-
те ни глави – председателя 
Си Дзинпин и президента 
Румен Радев, българо-ки-
тайските отношения ще бъ-
дат издигнати на ново ни-
во, ще донесат ползи на на-
шите страни и народи и ще 
допринесат за делото на све-
товния мир и развитие. 

Накрая бих искал да по- 
желая успех на кръглата 
маса. Благодаря на всич-
ки за вниманието!

по-големи чудеса в новата 
епоха и по нашия нов път, 
които, сигурен съм, ще про-
дължат да правят дълбоко 
впечатление по света. 
От друга страна, конгресът 

очерта ясно насоката  
за бъдещото развитие  

на Китай. 
Отсега нататък главна-

та задача на Комунисти-
ческата партия на Китай е 
да сплоти и ръководи на-
шия народ в усилията му 
за изграждане на модерна 
социалистическа държава 
и всеобхватно насърчава-
не на великото национал-
но възраждане чрез модер-
низация от китайски мо-
дел. Тази модернизация от 
китайски модел притежа-
ва както общи за всички 
страни характеристики, та-
ка също и специфични за 
Китай, съответстващи на 
неговите национални осо-
бености. 

Това ще бъде модерниза-
ция на огромно по брой на-
селение, модернизация на 
общия просперитет на хо-
рата, модернизация на хар-
моничното съществуване 
между материалната и ду-
ховната цивилизация, мо-
дернизация на съвместното 
съществуване между човек 
и природа и модернизация 
на пътя за мирно развитие. 

Модернизацията 
от китайски модел 

е насочена към 
изграждането на общност 
със споделено бъдеще за 

човечеството, 
акцентира върху мирното 
развитие и призовава всич-
ки страни по света да след-
ват общи ценности като 
мир, развитие, равенство, 

справедливост, демокрация 
и свобода. Модернизация-
та от китайски модел пре-
доставя на света „нова въз-
можност“, а именно отказ 
от законите на джунглата, 
от доминацията на силата, 
от играта с нулев резултат 
в международната полити-
ка и поемане по нов път на 
взаимноизгодно сътрудни-
чество и общо цивилиза-
ционно развитие.  

С поглед към бъдеще-
то, Китай ще насърчава от-
варянето си на по-високо 
ниво, ще задълбочава не-
отклонно всестранните ре-
форми и отваряне към све-
та, ще разширява институ-
ционалната си откритост 
по отношение на правила, 
норми, управление и стан-
дарти, ще поддържа дивер-
сифициран и устойчив мо-
дел на международни ико-
номически и търговски от-
ношения, както и ще про-
дължи да създава повече 
възможности за света чрез 
своето собствено развитие. 

Разбира се, 20-ият кон-
грес открива също нови 
възможности за развитие 
на отношенията ни с Цен-
трална и Източна Европа, 
и с България. 

През изминалите десет 
години обемът на 

китайската търговия със 
страните от Централна и 
Източна Европа нарасна 

бързо със 142,6 процента, 
достигайки обем от 136,2 
милиарда долара за ми-
налата година. През след-
ващото десетилетие меха-
низмът за сътрудничество 
между Китай и държави-
те от Централна и Източ-
на Европа несъмнено ще 
продължи да се развива в 

слово на  
н. Пр. Дун сяодзюн 
при откриването  
на кръгла маса  
„20-ият конгрес на 
ККП – нова стъпка 
на Китай по пътя на 
социалистическото 
развитие“
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Курортният комплекс Чъндъ е използван от 
императорите от династия Цин. разположен в 
град Чъндъ в североизточна провинция Хъбей, 
на около 200 километра от Пекин, курортът е 
леснодостъпен както с влак, така и с автобус. 

Забележителности

Имперският планински курорт в Чъндъ  
и Осемте външни храма

троежът на Им-
перския планин-
ски курорт започ-
ва през 1703 г. и 
са необходими 
89 години за за-

вършването му. Имперският  
планински курорт в Чъндъ 
се смята за една от четирите 
известни китайски градини, 
останалите три са Летният 
дворец в Пекин, Градината 
на скромния администратор 
и Градината на забавления-
та в Суджоу.  

Заобиколена от езера, го-
ра и планини, това е най-го-
лямата съществуваща им-
ператорска градина в Ки-
тай и бившата лятна столи-
ца на династия Цин, с площ 
от 5,64 милиона квадратни 
метра. Размерът на летния 
курорт Чъндъ е по-голям от 
този на Забранения град и 
Летния дворец взети заедно. 
Дългата 10 километра сте-
на около него минава през 
равнини и високи планини, 

С
досущ като Великата стена.  

Великолепният курорт и 
12-те храма в периферията 
му са построени по време 
на династия Цин, последна-
та феодална китайска динас-
тия. Той служи като втори 
политически център на им-
ператорския двор, а владе-
телите често прекарват ля-
тото си там, управлявайки 
държавните дела и провеж-
дайки важни политически 
дейности. 

Курортът и неговите 
външни храмове и дворци 
правят Чъндъ известен ис-
торически и културен град 
– едно от най-забележител-
ните китайски живописни 
места. През декември 1994 
година планинският курорт 
Чъндъ е включен в Списъ-
ка на ЮНЕСКО за световно 
културно наследство.

Изграждането на планин-
ския курорт се осъществява в 
продължение на близо 90 го-
дини, започвайки от 42-рата 

ширен по време на упра-
влението на императори-
те Йонджън и Циенлун и 

е завършен в 57-ата година 
от царуването на император 
Дзяцин през 1792 г. 

година от управлението на 
император Канси (1703). Ку-
рортът е възстановен и раз- 

Храмът Путо Дзуншън, разположен в северната част  
на Чъндъ, е построен от императрица Цин през 1771 г.

Храмът Путо Дзуншън в Чъндъ  
обхваща най-голямата площ 
на Осемте външни храма 
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Изграждането на 
планинския курорт е 

разделено на два етапа. 
Основната работа през 

първия е разширяване на 
езерото, изграждане на из-
куствен остров и насип, 
строежи на дворци, пави-
лиони и стени, засаждане 
на дървета. 

През втория етап курор-
тът се разширява мащабно. 
Тогава са построени пове-
чето дворци и по-голямата 
част от големите градини. 

Императорите от динас-
тия Цин често са прекарва-
ли няколко месеца в годи-
ната тук, за да избягат от 
летните горещини в столи-
цата Пекин, а дворцовата 
зона в южната част на ку-
рорта е проектирана така, 
че да прилича на Забране-
ния град в Пекин. Тя се със-
тои от две части – преден 
двор, в който императорът 
се среща с висши длъжност-
ни лица, благородници от 
различни малцинствени на-
ционалности и чуждестран-
ни пратеници, и жилищни 

Канси и Циенлун 72 живо-
писни места. 

Много от тях, разположе-
ни около района на езеро-
то, са копирани от извест-
ни благоустроени градини в 
Южен Китай. Има и над 90 
разпръснати кули и павили-
они, малки мостове, надписи 

върху пропасти, разкопки с 
различни размери, много 
порти, хоризонтални пло-
чи, дворци, тераси и други 
сгради. 

„Осемте външни храма“
В околностите на Чъндъ 

има 11 великолепни храма, 

Храмът Пунин е единственият действащ 
храм на Чъндъ, построен през 1755 г. 

помещения в задната част, 
които са предназначени за 
императорското семейство. 

Имперският планински 
курорт Чъндъ е най-известен 
с обявените от императорите 

Зала “Йенбоджишуан”

“Голият Буда” е дървенаскулптура 
на Бодхисатва с височина 22,28 метра

Кулата на Малката златна планина

Пагода, висока над 70 м
построени на хълмовете в по-
лукръг. Тъй като са били раз-
делени на осем секции от ръ-
ководството на базираната в 
Пекин лаборатория „Хармо-
ния и мир“ (манастир за ла-
ми), те обикновено се нари-
чат „Осемте външни храма“. 
Днес са останали непокътна-
ти храмът Пужън (на универ-
салното човечество), храмът 
Сюмифушоу джъ (на щасти-
ето и дълголетието на връх 
Сумеру), храмът на Пунин 
(на универсалния мир), хра-
мът  Анюен, храмът Пусан, 
храмът Путо Дзуншън, хра-
мовете Шусиен и Гуандзян. 

Те са най-големият ком-
плекс от храмове в Китай. 
Използвани са от различ-
ни етнически малцинстве-
ни групи, които са идвали 
на посещение при императо-
рите от династия Цин, за да 
могат да живеят и провеждат 
религиозните си дейности. 

Тези храмове, построени 
върху извисяващите се хъл-
мисти склонове, и днес са 
величествени и изящни по-
стройки, истинско свидетел-
ство за уменията на древни-
те архитекти и строители.
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чаква се новосъздаде-
ната „лаборатория на 
Земята“ в предградия-
та на Пекин, симули-
раща циркулацията на 
въглерода на планета-

та, да се превърне в нов инстру-
мент в борбата на Китай срещу 
изменението на климата, съобща-
ва китайският англоезичен вест-
ник „Чайна дейли“.

Лабораторията, която е първа-
та по рода си в Китай, ще помог-
не на учените да изследват земна-
та атмосфера, хидросфера, криосфе-
ра, биосфера и литосфера, както и 
техните взаимодействия.

Чрез симулиране на промени-
те и взаимодействията на множе-
ството сфери на планетата „Земна-
та лаборатория“ може да изчисли 
емисиите на парникови газове, и да 
предвиди глобалните климатични 
ситуации и повишаването на тем-
пературата през следващите десе-
тилетия.

Откакто Китай обяви преди две 
години, че ще достигне пика на въ-
глеродните емисии преди 2030 г. и 
ще се стреми към въглеродна не-
утралност преди 2060 г., страната 
превърна реализацията на целите 
за „двоен въглерод“ в приоритет на 
своята дългосрочна програма. То-
зи стремеж към нисковъглеродно 
бъдеще беше подчертан в доклада, 
изнесен от Си Дзинпин на 20-ия 

национален конгрес на Комунисти-
ческата партия на Китай, състоял  
се неотдавна в Пекин.

Китай „ще насърчи съгласува-
ните усилия за намаляване на въ-
глеродните емисии, намаляване на 
замърсяването, разширяване на зе-
леното развитие и контролиране 
на икономическия растеж и въз-
действието му върху околната сре-
да“, се казва в доклада.

През последното десетилетие 
нацията положи максимални уси-
лия в движението си към зелено и 
нисковъглеродно развитие.

„Лабораторията на Земята“, под-
крепена от вътрешния суперком-
пютърен капацитет на страната, е 
сред малкото системи в света, кои-
то могат да симулират еволюцията 
на климатичната система на Земята 
в глобален мащаб, обяснява Джан 
Хъ, изследовател от Института по 
атмосферна физика на Китайска-
та академия на науките. „Тъй като 
светът е свидетел на по-екстремно 
време, причинено от изменение-
то на климата, „лабораторията на 
Земята“ може да предложи важна 
информация, която да помогне на 
политиците и експертите по про-
блемите на околната среда да раз-
работят нови мерки за смекчаване 
на ефектите от свързаните с кли-
матичните бедствия промени“, ка-
за изследователят.

Квартал Миюн в Пекин, където 

рез последните 
десет години Ки-
тай създаде „еко-
логично чудо“ и 
направи големи 
крачки в еколо-

гичното развитие. 
В страната е отчетено за-

бележимо подобрение в ка-
чеството на водата, възду-
ха, почвата, както и опазва-
нето на дивите животни и 
растения, съобщава People‘s 
Daily онлайн. 

През последното десе-
тилетие качеството на во-
дата в Китай се промени 
драстично. Делът на повърх-
ностните води на страната 
от I – III клас (добро ка-
чество) нараства с 23,3 п. п.  
и достига 84,9%. Това чис-
ло се доближава до тази 
на качеството на водата в 
развитите страни. В 295 ки-
тайски града от областно 
значение и по-високо чер-
ните и миризливи резерво-
ари са практически елими-
нирани и безопасността на 
снабдяването с питейна во-
да на населението е надежд-
но осигурена. 

През последните десет 
години качеството на въз-
духа също се подобри значи-
телно в цялата страна. През 

зточник от Ко-
митета за раз-
витие и рефор-
ма на провин-
ция Хайнан съ-
общи, че ръко-

водството на провинци-
ята активно насърчава 
проекти за офшорна вя-
търна енергия, информи-
ра People‘s Daily онлайн. 

Наскоро бяха одобрени 
проектите за офшорна вя-
търна турбина с мощност 
10 MW от Datan Hainan 
Power Company и за де-
монстрация на офшорна 
вятърна енергия CZ2 на 
Shenneng Hainan. Според 
информацията за изпълне-
нието на 14-ия петгодишен 
план на Китай провинция 

Хайнан насърчава разви-
тието на офшорна вятър-
на енергия, като се фоку-
сира върху създаването на 
11 обекта във водите на ок-
ръг Лингао. Обектите са с 
общ капацитет от прибли-
зително 12,3 милиона kW. 

В Хайнан вече са опре-
делени общо 6 демонстра-
ционни и пилотни проекта 
за офшорна вятърна енер-
гия с обща инвестиция от 
около 96,8 милиарда юана. 
Има и 3 проекта за про-
изводство на строително 
оборудване за офшорни вя-
търни проекти с обща ин-
вестиция от около 16,5 ми-
лиарда юана.

О
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„Земна лаборатория“ 
за подпомагане  
на зеления преход

За десет години Китай 
създаде „екологично чудо“

Насърчават се 
проектите за офшорна 
вятърна енергия

се намира „Земната лаборатория“, 
е национална демонстрационна зо-
на за изграждане на екологична ци-
вилизация. През последните годи-
ни Миюн ръководи зеления пре-
ход на града. 

Всички автобуси и таксита ста-
наха електрически и беше старти-
ран пилотен проект за жилища с 
нулеви емисии. Кварталът е сим-
вол на огромните усилия на стра-
ната в отговор на негативните про-
мени на климата, които се смятат 
за решаващи за успеха на глобал-
ната кампания за борба с измене-
нието на климата.

Като най-голямата развиваща се 
страна в света, с население от 1,4 
милиарда души, Китай е изправен 
пред трудната задача да продължи 

да развива икономиката си, като 
същевременно намалява въглерод-
ните емисии.

„Въпреки относително ниските 
исторически кумулативни емисии, 
Китай е заел решителна позиция 
към намаляване на въглеродните 
емисии, което показва чувството му 
за отговорност като голяма стра-
на в света“, коментира Ли Янпин, 
изследовател в Китайската изсле-
дователска академия за екологич-
ни науки.

Според организацията Carbon 
Brief, базирана във Великобрита-
ния и специализирана в науката 
и политиката за изменението на 
климата, кумулативните истори-
чески емисии на CO2 в Китай са 
само половината от тези на САЩ.

2021 г. брутният вътрешен 
продукт (БВП) на Китай се 
е увеличил с 64% в сравне-
ние с 2013 г., а броят на ав-
томобилите – със 132%, до-
като средната концентра-
ция на PM2,5 във въздуха 
в 74 големи града е нама-
ляла с 56%, а броят дни със 
силно замърсяване на въз-
духа е намален с 87%. Ки-
тай стана първата развива-
ща се страна в света, която 
положи усилия за намаля-
ване на концентрациите на 
PM2.5 във въздуха. Страна-
та отбеляза най-бърз темп 
на подобряване на качест-
вото на въздуха.

Чрез прилагането на мер-
ки за възстановяване на за- 

мърсени почви в продълже-
ние на десет години безо-
пасното използване на за-
мърсените земеделски земи 
е надхвърлило 90%, като в 
същото време е ефектив-
но осигурена безопасност-
та на използването на клю-
чови строителни площадки.

Според статистиката в 
Китай има почти 10 000 за-
щитени територии от раз-
лични видове, чиято обща 
площ е повече от 170 ми-
лиона хектара. 90% от ви-
довете сухоземни екосисте-
ми и 74% от популациите на 
специално защитените ди-
ви животни и растения са 
под ефективна защита, съ-
общи сайтът Huanqiuwang.

Местни и международни журналисти, отразяващи 20-ия конгрес  
на ККП, посетиха и разгледаха с голям интерес демонстрационна  

зона за водородна енергия в Дасин в Пекин

страницата подготви  
Любомир михайЛов
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с времето пропастта в развитието между 
градските и селските райони в Китай намалява. 
селата и малките градове също предоставят 
добри възможности на младежите да започнат 
бизнес и да намерят работа. За тези млади 
хора завръщането в родното място не е само 
емоционален избор, а и резултат от внимателно 
обмисляне. 

днообразната ра-
бота, честите меж- 
дуличностни кон-
фликти и самота-
та далеч от род-
нини и приятели, 

карат мнозина от тях да се 
чувстват емоционално об-
ременени и некомфортно в 
мегаполисите, възприема-
ни досега като единствено-
то място за сериозна, ви-
сокоплатена и перспектив-
на работа. 

И така те преоткриват 
смисъла на това да се вър-
нат и да започнат да градят 
новия си живот там, откъ-
дето са тръгнали.

Март и април е време-
то, когато цъфти рапица-
та край град Чънду. Тога-
ва слънцето грее ярко, а 
обагрените в жълто полета 
привличат много туристи. 
Малкото градче Даомин, 
разположено сред тази кра-
сота, посреща пика на ту-
ристическия сезон. По дъл-
гия и тесен път към него 
се точи низ от хора, които, 
стигайки града, разглеж-
дат с интерес работилни-
ците за плетени бамбуко-
ви изделия. 

Подобно на повечето 
работилници в Даомин, 
бизнесът на „Хун Мей“ 
е доста добър. Неговата 
собственичка – 28-годиш-
ната Сяо Яо, напуска ра-
бота като медицинска се-
стра в голяма болница в 
Чънду и се връща, за да 
изучи занаята, с който се 
занимавали родителите й. 
Конкретният повод бил, че 
през пиковия туристически 
сезон те се справяли труд-
но сами с производството 
и продажбите, и майката 
на Сяо Яо й предложила 
да се върне и да се вклю-
чи в семейния бизнес.

По онова време рабо-
тата на младата жена ка-
то медицинска сестра била 
изключително напрегната 
и трудна, в продължение 
на години трябвало да да-
ва нощни смени. Това вло-
шило здравето й и тя ре-
шила да приеме предложе-
нието на майка си, напус-
нала болницата и се вър-
нала в родния край.

В началото за повечето 
хора около Сяо Яо, особе-
но роднините и приятели-
те й, било необяснимо ре-
шението да се откаже от 
работата си на медицин-
ска сестра и да се върне в 
Даомин, за да плете бам-
бук. Хората, занимаващи 
се с този занаят, били пре-
димно възрастни, и мал-
цина млади се препита-
вали от него. Някои дори 

Е

Нов живот за старите занаяти
за да представи красотата 
на водния поток, трябва-
ло да се намери начин да 
се подобри здравината му.

В крайна сметка Сяо 
Яо, колегите й и дизайне-
рът стигат до общо реше-
ние да направят основната 
конструкция на арт инста-
лацията от метални пръти, 
около които да изплетат 
формите с бамбук. Пре-
димството на този метод 
било, че той увеличавал 
здравината на конструк-
цията, като същевремен-
но представял динамична-
та красота на водата. Не 
било никак маловажно и 
това, че цялото произведе-
ние изглеждало така, ся-
каш е направено само от 
бамбук.

Работата, която Сяо Яо  
и останалите занаятчии 
смятали, че могат да за-
вършат за две седмици, в 
крайна сметка им отне-
ла три месеца. Но тя от-
крила нови възможности 
пред младата жена, тъй ка-
то клиентът бил изключи-
телно доволен и продъл-
жил да работи с нея по 
много други проекти.

С времето Сяо Яо за-
почнала постепенно да раз-
бира и значението на ре-
шението си да се завърне 

обичайни бамбукови ор-
наменти и ще им отнеме 
най-много две седмици да 
я завършат.

Когато се захванали за 
работа обаче, се оказало, че 
нещата са доста по-слож-
ни и трудни. Половин ме-
сец по-късно Сяо Яо и ко-
легите й все още не били 
наясно с формата на твор-
бата, променяли дизайна 
и детайлите неколкократ-
но, за да отговорят на из-
искванията на клиента.

По думите на Сяо Яо 
основната причина за труд-
ностите при изработката 
на детайлите била, че здра-
вината на бамбука е огра-
ничена. И ако е нужно да 
се използва като материал, 

убеждавали Сяо Яо да раз-
мисли, други обвинявали 
майката, като смятали, че 
съсипва бъдещето и перс-
пективите на дъщеря си.

За Сяо Яо обаче връ-
щането не било момент-
на прищявка, а по-скоро 
обмислен избор. Град Да-
омин е известен с дългата 
си традиция на плетене на 
бамбук. Тук навсякъде мо-
гат да се видят бамбукови 
кошници, мебели, постав-
ки, фигури на панди, цве-
тя и много други красиви 
изделия, дело на местните 
майстори, предаващи уме-
нията си през поколения-
та. Някога, обяснява Сяо 
Яо, 90 процента от бамбу-
ковите кошници за цветя в 
страната били изработвани 
именно в Даомин.

За младата жена връ-
щането в родния град би-
ло продиктувано не само 
от желанието да наследи 
уменията на родителите 
си и да продължи семей-
ния бизнес, но и да помог-
не за запазването на този 
древен занаят.

Когато критиките били 
най-силни, Сяо Яо наме-
рила местен старец с ня-
колко десетилетия опит в 
плетенето на бамбук и го 
попитала дали според не-
го изборът й да се върне в 
родния край и да се захва-
не с този занаят, е прави-
лен. Страхувала се, че ако 
започне, но после се отка-
же, ще загуби уважението 
на хората. Тогава възраст-
ният човек й казал: „До-
сега ти си извървяла едва 
10 стъпки в занаята. Ако 
обаче стигнеш до 99-ата и 

Разговорът със стареца 
въодушевил Сяо Яо и я на-
карал да не се отказва от 
избора си. Месец след ка-
то се завърнала в родния 
град, младата жена полу-
чила възможност да пре-
мине курсове по тради-
ционни занаяти като пле-
тене на бамбук и ратан в 
Централната академия за 
изящни изкуства и Шан-
хайската академия по из-
куствата. Това помогна-
ло на Сяо Яо да разшири 
кръгозора и въображение-
то си, дало й нови идеи за 
работата.

Скоро занаятчийницата 
получила поръчка от ди-
зайнер, който искал да пер-
сонализира арт инсталация 

в родния край. Според нея 
правенето на изделия от 
бамбук не само й помо-
гнало да постигне иконо-
мическа независимост, но 
също така помогнало и на 
хората около нея. 

Нуждите на разрасна-
лия се бизнес наложили 
Сяо Яо да наеме повече 
от 30 души, включително 
нейни съседи и роднини, 
хора, с които била прекара-
ла детството си, а сега ра-
ботили заедно за една об-
ща цел. Днес младата же-
на се надява повече мла-
ди хора да се връщат като 
нея по родните си села и 
малки градове, защото то-
ва е възможност за тяхно-
то възраждане.

все още искаш да се отка-
жеш, това ще означава, че 
решението ти да се зани-
маваш с този занаят е било 
грешно“. Споделил й също 
какви усилия са нужни и 
какви трудности ще срещ-
не, ако е решила твърдо да 
поеме по пътя на старите 
занаятчии.

с форма, подобна на те-
чаща вода. Първоначал-
но това се оказва голямо 
предизвикателство за Сяо 
Яо и други местни зана-
ятчии. Никога преди те 
не били чували думата 
„арт инсталация“. Смята-
ли, че тя не се различава 
много от изработката на 

традиции
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Изкуственият интелект 
трансформира здравната индустрия

олниците в Китай 
все повече прила-
гат използването 
на медицински 
продукти, подпо-
магани от техно-

логията на изкуствения инте-
лект (AI) – от диагностични  
изображения до хирургиче-
ски роботи. В същото време 
изследователските институ-
ции залагат много на ново-
възникващите AI решения, 
които са на път да трансфор-
мират всяка стъпка от меди-
цинската индустрия.

Изследванията и науч-
ните разработки в област- 
та на AI здравеопазването 
в Китай може да бъде раз-
делено на 10 категории – 
разработване на лекарства, 
спомагателна диагностика, 
болнично управление, био-
технологични изследвания 
и др. Мултинационалните 
корпорации с бизнес фокус 
върху медицинските техно-
логии и иновации не пестят 
усилия да спечелят пари от 
процъфтяващия китайски 
пазар на AI здравеопазване. 
Основен начин за проник-
ване на пазара е външни-
те инвеститори да работят 
с местни партньори, кои-
то разполагат с изобилие от 
данни, клинични ресурси и 
софтуерна мощ, за да пре-
върнат обвързването меж-
ду AI и здравеопазването в 
реалност. Китай преминава 
много по-бързо от САЩ в 
медицинския изкуствен ин-
телект от изследвания към 
внедряване, воден отчасти 
от наличието на високока-
чествени данни. Страната 
има огромно предимство 
в данните, когато става въ-
прос за медицински изслед-
вания с AI. Китайските из-
следователи могат да съз-
дават AI модели върху ма-
сиви от данни, покриващи 
цели провинции. За разли-
ка от тях, техните колеги в 

Б

САЩ са ограничени да ра-
ботят с информация от от-
делни болници, до голяма 
степен управлявани от част-
ни фирми.

През последните годи-
ни Китай увеличи инвес-
тициите си в иновации в 
здравеопазването и науки-
те в сферата на изкустве-
ния интелект. Една от най- 
важните области е ускоря-
ването на откриването на 
лекарства и увеличаването 
на шансовете за успех, кое-
то е важен глобален про-
блем. През 2021 г. глобал-
ните разходи за научноиз-
следователска и развойна 
дейност във фармацевтич-
ната индустрия достигна-
ха 212 милиарда долара в 
сравнение със 137 милиар-
да долара през 2012 г. От-
криването на лекарства от-
нема средно 5,5 години, кое-
то е наистина много вре-
ме за пациенти, които очак- 
ват реални резултати въз-
можно най-скоро. Изкуст-
веният интелект в научно-
изследователската и развой-
на дейност може да добави 

повече от 25 милиарда дола-
ра икономическа стойност. 
Новите патентовани лекар-
ства в момента представля-
ват по-малко от 30 процента 
от общия размер на пазара 
в Китай (в сравнение с по-
вече от 70 процента в све-
товен мащаб), което показ-
ва значителна възможност 
от въвеждането на нови ле-
карства, за които използ-
ването на изкуствен инте-
лект в разработката ще бъ-
де изключително полезно. 
Използването на изкуствен 
интелект за ускоряване на 
идентифицирането на цел-
та и дизайна на нови моле-
кули може да допринесе до 
10 милиарда долара иконо-
мическа стойност. Сега по-
вече от 20 стартиращи AI 
компании в Китай, финан-
сирани от фирми с частен 
капитал, си сътрудничат с 
традиционни фармацевтич-
ни компании или работят 
независимо за разработва-
нето на нови терапевтични 
средства.

Други 10 милиарда до- 
лара икономическа стойност 

могат да бъдат резултат от 
оптимизиране на дизайна, 
процеса и протоколите на 
клиничните изследвания. 
Тези случаи на използване 
на AI могат да намалят вре-
мето и разходите за разра-
ботване на клинични изпи-
тания, да осигурят по-добро 
изживяване за пациентите 
и здравните специалисти и 
да позволят по-високо ка-
чество в процеса на работа.

Използването на алго-
ритми за машинно обуче-
ние върху медицински из-
ображения и данни (вклю-
чително резултати от пре-
гледи и диагностициране) 
за прогнозиране на диагно-
стични резултати и подкре-
па на клинични решения 
пък от своя страна може 
да генерира около 5 мили-
арда долара икономическа 
стойност.

За фирмите е почти не-
възможно да постигнат въз-
действие с AI без познания 
за бизнес домейна. Най-ва-
жно е да се задават пра-
вилните въпроси - това мо-
же да определи успеха или 

неуспеха на дадено начина-
ние в областта на изкуст-
вения интелект. В резул-
тат на това организациите 
във всички науки, подкре-
пени от изкуствен интелект, 
включително и медицината, 
могат да се възползват от 
систематично повишаване 
на квалификацията на съ-
ществуващи AI експерти и 
специалисти в сферата. Те 
се превръщат в така наре-
чените AI преводачи – хора, 
които знаят какви въпроси 
за бизнеса и здравеопазва-
нето да зададат и могат да 
преведат проблеми от ре-
алния живот в решения за 
изкуствен интелект.

Едно решение за изграж-
дане на този профил на та-
ланти е да бъдат повишени 
уменията на техническите 
специалисти с необходими-
те знания в сфера, в която 
се разработват новите ино-
вации на AI. Една старти-
раща компания с изкуствен 
интелект в откриването на 
лекарства например създа-
ва програма за обучение на 
новоназначени учени и ин-
женери по изкуствен инте-
лект във фармацевтична-
та област. Ръководителите 
на компанията признават, 
че това задълбочено позна-
ние в областта сред нейни-
те AI експерти е стимули-
рало откриването на бли-
зо 30 молекули за клинич-
ни изследвания.

С около 22% от AI ком-
паниите, установени в Ки-
тай, и над 12 милиарда дола-
ра, инвестирани в областта, 
няма съмнение, че Китай е 
лидер в областта на изкуст-
вения интелект. Примерите 
за разработени AI продукти 
са много – медицински ро-
ботизирани технологии за 
акупунктурен робот, ново-
разработени слухови апара-
ти с AI, внедряване на AI в 
областта на традиционната 
китайска медицина, между-
народни инвестиции на ог-
ромни лидери в индустрия-
та като AstraZeneca, Merck 
и Gabor, представящи ново-
разработени платформи за 
изследване и практическо 
сътрудничество. Изкустве-
ният интелект има потен-
циала да промени ключови 
сектори в Китай. Отключ-
ването на максималния по-
тенциал обаче ще бъде въз-
можно само със стратеги-
чески инвестиции и инова-
ции. Талантът, технологи-
ите и пазарното сътрудни-
чество са на първо място, 
следвани от разработката и 
поддържането на база дан-
ни. Работейки заедно, пред-
приятията, участниците в 
AI и правителството могат 
да се справят с тези предиз-
викателства и да позволят 
на Китай да остане лидер в 
сектора на AI в медицината 
и здравеопазването.

К
итайски учени откриха, че пробиотик от 
китайска ферментирала храна е в състоя-
ние да помогне в лечението на хиперури-
кемия (високи нива на пикочната кисели-
на), която е предвестник на подаграта. Из-
следователският екип от Факултета по на-

уки за живота на Ланджоуския университет е устано-
вил, че щамът fermentum GR-3, изолиран от спагети-
те с мариновани зеленчуци, известни като „дзяншу-
еймиен“, може да разгради пикочната киселина, каз-
ва ръководителят на екипа Ли Сянкай, който е про-
фесор в университета. Техни предишни проучвания 
са показали, че пробиотиците от тази ферментирала 
храна са в състояние да облекчат хиперурикемията и 
подаграта при мишки. След това те използвали кисе-
ло мляко с изолирания от дзяншуеймиен щам GR-3 и 
провели двумесечно изпитване върху 120 доброволци 
с повишени нива на пикочната киселина.

Резултатите показали, че полученото от тях кисело 
мляко е с висок капацитет за разграждане на пикочната 

киселина. Те стигнали до извода, че fermentum GR-3 
може да се използва като допълнение към лечението 
на хиперурикемията, както и за намаляването на на-
трупаните тежки метали в тялото, заявява Ли Сянкай.

Резултатите от проучването са публикувани в ре-
дица списания, включително iScience.

Пробиотик от традиционно китайско ястие 
помага при хиперурикемия

Здраве
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съвремие

ланът е разрабо-
тен от правител-
ството с цел дър-
жавните пред-
приятия да се 
адаптират към 

правила, ориентирани към 
пазара и базирани на закони 
и норми, колкото се може 
по-бързо. Основната цел е 
те да поемат по-голяма от-
говорност в отворена и ино-
вативна среда.

През първите седем ме-
сеца комбинираните печал-
би на държавните предпри-
ятия се увеличиха с 4,3% на 
годишна база и достигнаха 
1,92 трилиона юана (266.66 
милиарда щатски долара). 
Операционните приходи се 
увеличиха с 10,6% на го-
дишна база и достигнаха 
2,57 трилиона юана. Да-
нните съобщи представи-
тел на Министерството на 
финансите.

Въпреки предизвикател-
ствата, застрашаващи гло-
балното икономическо въз-
становяване, бяха приложе-
ни политически мерки за 
подпомагане и повишаване 
на производствената ефек-
тивност и ефективността 
на услугите, както и мер-
ки за намаляване на съот-
ношението на дълга. Благо-
дарение на тези мерки ки-
тайските държавни пред-
приятия отчитат повише-
ние на приходите, което ще 
укрепи китайския иконо-
мически растеж. Това за-
яви Ли Дзин, главен спе-
циалист в Китайския из-
следователски институт за 

П

предприятия в Пекин.
Уън Дзиемин, зам.-пред-

седателят на Комисията 
за надзор и управление на 
държавните активи при 
Държавния съвет, заяви, 
че правителството ще ус-
кори интегрирането на ре-
сурсите сред държавните 
предприятия и ще извър-
ши задълбочено преструк-
туриране в сектора. В на-
чалото на септември Уън 
Дзиемин произнесе реч на 
среща в Пекин, в която за-
яви, че големите държав-
ни предприятия ще игра-
ят по-голяма роля в стаби-
лизиране на производство-
то и веригите за доставки, 

Планът за действие на държавните 
предприятия (2020 – 2022)

редни ситуации са симули-
рани в тестовите райони.

„Площадката е като 
супермаркет за различни  
тестови елементи. Там има 
сценарии в шосета като 
околовръстни скоростни 
пътища, градски артерии 
и селски пътища, за да за-
доволява всички нужди от 
тестване за производство на 
квалифицирани ICV авто-
мобили“, заяви Ли по по-
вод интелигентни и свърза-
ни превозни средства.

Ухан е пилотен град за 
развитието на ICV автомо-
били и център за развитие 
на интелигентен транспорт. 
В началото на тази година 
градът разкри план, според 
който в следващите три до 
пет години ще се разши-
ри обемът на пътищата за 
тестване на ICV автомоби-
ли и интелигентни превоз-
ни средства до 500 киломе-
тра. В следващите няколко 
години пътищата там ще 
бъдат използвани и за ин-
телигентни автобуси, авто-
матично шофирани таксита 
и терминали за безпилотно 
шофиране.

Хъ Йенфън, генера-
лен мениджър на Chengdu 
Engineering Corp, дъщер-
но дружество на дър-
жавната компания Power 
Construction Corp of China, 
заяви, че компанията пла-
нира да навлезе повече в 
пазарите на Централна 
Азия, за да помогне в из-
граждането на екологич-
но чисти енергийни про-
екти. В средата на септем-
ври компанията започ-
на да изгражда вятърния 
парк Shelek, първия енерги-
ен проект, съвместно изгра-
ден от Китай и Казахстан.

Вятърният парк годишно 
може да генерира 230 мили-
она киловатчаса електрое-
нергия, като с това се ели-
минират 206 000 метрични 
тона емисии на парникови 
газове и се спестява използ-
ването на 89 000 тона стан-
дартни въглища годишно.

„Подобрените желе-
зопътни и автомобилни 
транспортни мрежи между 
Китай и страните от Цен-
трална Азия ще спомагат 
компаниите от двете стра-
ни да разширят и задълбо-
чат сътрудничеството в об-
ластта на инфраструктура-
та, нефтохимията и логис-
тиката в следващите годи-
ни“, заяви Ли.

Според данни на Глав-
ното управление на мит-
ниците през първите осем 
месеца обемът на външна-
та търговия на китайски-
те държавни предприятия 
достига 4,4 трилиона юа-
на, което е ръст от 15,1% 
в сравнение със същия пе-
риод на миналата година и 
представлява 16,1 процента 
от стойността на общия из-
нос и внос на Китай през 
периода.

завърши изграждането на 
тестова площадка, място 
за изследване и развитие на 
интелигентни и свързани 
превозни средства,   пре-
доставяне услуги за тества-
не и удостоверяване на те-
зи превозни средства.

Изпитателната площад-
ка е предвидено да бъде 
пусната в действие в края 
на годината. Очаква се тя 
да привлича много произ-
водители на автомобили, 
институции за научно-тех-
нологична развойна дей-
ност в сектора на автома-
тичното шофиране, софту-
ера за интелигентна мре-
жа, доставчици на хардуер 
и производители на компо-
ненти да провеждат тестови 
дейности и услуги за про-
верка, заяви Ли Дзисин, ме-
ниджър на площадката.

Тестовата площадка, в 
която са вложени общо  
4 милиарда юана инвести-
ции, включва серия от на-
преднали технологии като 
големи данни, изкуствения 
интелект, 5G и периферни 
изчисления, последното от 
които е разпределителна 
рамка, която приближава 
приложенията до източни-
ците на данни. 

Площадката е с площ 
87.5 хектара и включва 10 
области за тестове на сце-
нарии, четири лабораторни 
групи и състезателна писта 
на ниво Формула 2.

Различни сценарии за 
пътни условия, включи-
телно условия за екстремно 
време, среди със слаб сиг-
нал, задръствания и извън- 

на път е да се реализира план за държавните предприятия, който 
ще им помогне да се адаптират по-добре към пазара.
очаква се стабилният ръст на приходите на държавните 
предприятия тази година да подкрепи китайския икономически 
растеж и да задвижи успешното изпълнение на Плана за действие 
на държавните предприятия (2020 – 2022). 
това заявиха официални лица от правителството и ръководители 
на държавните предприятия.

Ци, изследовател в Изсле-
дователския център на Ко-
мисията за надзор и упра-
вление на държавните иму-
щества.

През август в Ухан Chi- 
na Construction Second En- 
gineering Bureau Ltd, дъ-
щерно дружество на China 
State Construction Engineering 
Corp със седалище в Пекин, 

в укрепването на слабите 
звена в икономиката и за-
вършване на целите, поста-
вени за тригодишния план 
за действие на големите 
държавни предприятия.

До края на юни, насър-
чавани от реформата на 
смесената собственост, с на-
предъка в стратегическото 
преструктуриране и профе-
сионална интеграция и на-
растващите иновационни 
дейности, китайските дър-
жавни предприятия завър-
шиха реализирането на 95% 
от мерките, очертани в три-
годишния план за действие. 
През миналата година ос-
новното преструктуриране 
на някои водещи държав-
ни предприятия в сектори-
те за стомана и високи тех-
нологии са завършени, ка-
то бяха привлечени около 
380 милиарда юана частни 
капитали. Бяха създадени 
няколко индустриални гру-
пи в сектора на космонав- 
тиката, логистиката и ре-
сурсите. Сред тях са China 
Satellite Network Group Co 
Ltd , China Rare Earth Group 
Co Ltd и др.

Въпреки предизвикател-
ствата пред индустриална-
та верига, причинени от 
пандемията от COVID-19 
и несигурната междуна-
родна обстановка, държав-
ните предприятия, подкре-
пени от поддържащи мер-
ки, полагат усилия за реа-
гиране на призива на пра-
вителството за подобряване 
на поминъка и поддържа-
не икономиката на път на 
стабилен растеж, заяви Ху 

Приключва работата по жп линията на  
моста на река Яндзъ Минюесиа
Работници от China Railway Chengdu Bureau Group Co., Ltd. 
правят последни корекции на железопътните релси на 
моста на река Яндзъ Минюесиа – важна част от източната 
околовръстна железопътна линия на Чунцин. 
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риродният музей 
на Джъдзян, кой-
то се намира в 
град Ханджоу, е 
един от тях. От-
както пробно за-

работи 24 часа, той е бил 
посетен от над 20 000 души, 
като броят им расте с всеки 
изминал ден дори след лят-
ната ваканция. Музеят зае-
ма площ от около 300 кв. м  
и е отворен за посетители 
от 10:00 ч. до полунощ от 
понеделник до петък и 24 
часа в събота и неделя. То-
ва е първият „денонощен 
музей“ в Китай.

Може ли да се очаква, 
че повече музеи в страната 
ще последват примера му, 
превръщайки се в едно от 
основните места за „нощен 
живот“ в градовете?

През първия ден от проб-
ното удължаване на ра-
ботното време от 15:00 ч.  
до полунощ Природният 
музей на Джъдзян е бил 
посетен от над 700 турис-
ти. Служителите казват, 
че през лятната ваканция 
периодът между 10:00 ч. и 
21:00 ч. е бил пиков. За да 
гарантират качествени ус-
луги за посетителите, те е 
трябвало да ограничат броя 
им до 100 души на час и за-
това е имало големи опаш-
ки на входа.

Интернет потребител по-
сочва в социалните мрежи, 
че удължаването на работ-
ното време на музея е пре-
доставило още едно място 
за посещение в града. „Там 
можем не само да избяга-
ме от жегите, но и да нау-
чим много интересни неща 
за природата.“

Със започването на лят-
ната ваканция денонощ- 
ният музей придобива още 

а откритото „Из-
ложение за ки-
тайски филми“ в 
Африка ще бъдат 
представени ре-
дица многоезич-

ни тематични и докумен-
тални китайски филми, раз-
казващи за уникалните и 
специфични характеристи-
ки в управлението на дър-
жавата и за  постиженията 

на Китай в социалното и 
икономическото развитие 
през последните 10 години. 
Големи африкански медии, 
като Националната телеви-
зия на Руанда и габонския 
канал „Африка“, излъчиха 
във вечерното си предава-
не един от документални-
те филми, който разказва 
за социалното и икономи-
ческото развитие на Китай 

през последните 10 години.
В своето поздравител-

но слово директорът на 
Китайската медийна гру-
па Шън Хайсюн посочва, 
че настоящото изложение 
е първото подобно в реги-
она. То е резултат от медий-
ното сътрудничество и кул-
турния обмен между Ки-
тай и Африка. „Пред лицето 
на сложната и променлива 

П

Н

Когато падне нощта, възможно ли е жителите на китайските 
градове да намерят спокойно място, далеч от баровете, 
караокетата и кината, където да се отпуснат и насладят на 
културата? отворените през нощта музеи може би са добър 
избор. За съжаление обаче, те все още са твърде малко на брой.

Денонощните музеи – новата 
забележителност в китайските градове

В Африка стартира 
„Изложение за  
китайски филми“

по-голяма популярност. 
Според статистиките от 4 
до 10 юли е приемал сред-
но по 940 души на ден, от 
16:00 ч. до 22:00 ч. около 300 
до 400, а от 22:00 ч. до по-
лунощ през работните дни 
около 50 души, докато през 
уикенда близо 200.

„Нощта в музея е мно-
го специална, защото усе-
щането и възприятията са 
по-различни от тези през 
деня. Това уникално изжи-
вяване е много привлека-
телно за посетителите.“ То-
ва обяснява Чън Люшън, 
бивш заместник-директор 
на Националния музей на 
Китай. Според него за един 
град и жителите му е мно-
го важно да се удължи ра-
ботното време на музеите. 
Това е израз за по-високите 

забележителност за жите-
лите и туристите в горещи-
те летни вечери. В момен-
та посоката на развитие на 
музеите, особено в научна-
та сфера и по отношение 

стандарти на живот и ниво 
на културата.

На 12 юли 2022 г. пекин-
ският отдел за култура и 
туризъм съобщи, че музеи-
те в района на китайската 

на експозициите, е много 
по-различна от предишна-
та. В миналото експонати-
те са били зад витрините, 
докато сега след поредица-
та от реформи и нововъве-
дения, като интерактивни-
те изложби и мултимедия, 
те предоставят ново изжи-
вяване за посетителите.

Докато удължаването на 
работното време привлича 
повече посетители, специ-
алните продукти дават въз-
можност на музеите да на-
влязат в ежедневието на хо-
рата. В Природния музей на 
Джъдзян през лятната ва-
канция са били пуснати в 
продажба кристални пепе-
руди и бръмбари, както и 
сладолед с логото му. Пла-
новете са да бъдат разрабо-
тени още културни проду-
кти, като серии, свързани с 
космоса например.

Що се отнася до нощни-
те дейности в музеите, не 
може да не бъде отбеляза-
но светлинното шоу в Заб-
ранения град през 2019 г., 
което се превръща в горе-
ща тема в социалните мре-
жи. Защото бившият импе-
раторски дворец е бил от-
ворен за първи път за посе-
тители през нощта в 94-го-
дишната му история.

Хората много често 
питали защо тези нощни 
дейности не са постоян-
ни. Според някои експер-
ти обаче по-големият брой 
осветителни съоръжения и 
електрически проводници 
застрашават безопасността 
на Забранения град. 

Дървената конструкция 
на древните сгради не мо-
же да позволи този риск, 
а някои от експонатите не 
са подходящи за нощни из-
ложби. Вероятно и други 
музеи са изправени пред 
подобни проблеми в уси-
лията си да удължат свое-
то работно време. Въпреки 
че ще обогатят нощния жи-
вот, не е възможно да не 
бъдат отчитани тези скри-
ти рискове.

международна ситуация 
КМГ поема своята медийна 
мисия, придържайки се към 
концепцията за „реалистич-
но представяне на фактите“ 
и полага неуморни усилия 

за предоставянето на пове-
че перспективи за интегра-
цията на света“, подчертава 
Шън Хайсюн.

столица ще бъдат отворени 
и през нощта, за да предос-
тавят по-разнообразни кул-
турни дейности за гражда-
ните през лятото и да под-
помогнат туризма. Така те 
са се превърнали в нова 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Лу Кайман победи 
олимпийската шампионка 
Коракаки и грабна титлата
Китайката издържа на 
напрежението и взе златния 
медал на световното 
първенство по стрелба

Китайският дует Хуанг Ютинг (вляво) и Янг Хаоран  
извоюваха шампионската световна титла 

Л
у Кайман от Китай издър-
жа на голямото напреже-
ние и победи олимпийска-
та шампионка от Рио 2016 
Анна Коракаки от Гърция 
с 16-10 в спора за златото 

на 10 метра въздушен пистолет за 
жени на световното първенство в 
Кайро. По пътя към титлата Лу по-
беди 35-годишната Зорана Арунович 
от Сърбия с 0,1 точки, след като по-
стигна 10,6 във финалния изстрел. 

Така китайската състезателка вле-
зе в спора за златния медал сре-
щу Коракаки, която бе на 1,6 точ-
ки пред нея. Въпреки този аванс в 
двубоя за първото място Корака-
ки направи шест изстрела с оценка 
под десет от първите си 10 патрона, 
което изведе Лу на крачка от злато-
то при 14-6. 

Въпреки че 26-годишната гъркиня 
постигна 10.6 и намали изоставането 
с 14-8, след което успя да се измъкне 
с 9.6, докато Лу направи 9.5. Послед-
ният изстрел на гъркинята бе за 9.8, 
което даде на Лу още един шанс да 
спечели победата, която 22-годиш-
ната китайка грабна с 10.4.

Бронзът на Арунович беше дос-
татъчен, за да спечели на Сърбия 
една от четирите олимпийски кво-
ти за Париж 2024. Първите четири 
състезателки във всяка от дисципли-
ните на световното първенство из-
воюваха визи за Игрите във френс-
ката столица. 

Елмира Карапетян също получи 
една олимпийска квота за Армения, 
въпреки петото място след друга ки-
тайска състезателка – Ли Сюе, тъй 
като само един национален олим-
пийски комитет може да получи ви-
за във всяка индивидуална дисци-
плина. Бронзовата олимпийска ме-
далистка Дзян Рансин, която огла-
ви квалификацията, не успя да се 
възстанови от слабата първа серия 
с 47,9 и се класира седма.

Златото на Лу завърши един пло-
дотворен ден за Китай на световно-
то първенство, тъй като Луи Жиняо 
и Янг Уифан завършиха на първо и 
второ място в стрелбата с въздушен 
пистолет на 10 метра. 

Китай и Южна Корея си подели-
ха подиума на 10 м въздушна пуш-
ка за смесени отбори на Мондиала. 
Олимпийският шампион Янг Ха-
оран с новата си партньорка Хуанг 
Ютинг преодоляха южнокорейците 
Ким Санг-до и Гуон Да-йонг с 16-
6, за да спечелят отборно злато на 
10 метра въздушна пушка на Све-
товното. 

Янг и Хуанг имаха стабилно на-
чало, като поведоха с 6-2 в двубоя 
за първото място. Южнокорейска-
та двойка върна две точки назад 
след таймаут само за да види своите 
китайски колеги, които взеха осем 
точки подред, за да скочат напред 
с 14-4, преди да завършат победата 
с 16-6. Това е третият медал от све-
товно първенство за 16-годишната 
Хуанг, която взе злато в отборната 

дисциплина на 10 метра въздушна 
пушка за жени и сребро в индиви-
дуалното.

Другата китайска двойка – Шенг 
Лихао и Джан Ю, раздели бронза 
с Парк Ха-джун и Чо Юн-Йонг от 
Южна Корея.

Георги Канев завърши на 31-во 
място в дисциплината 10 метра пуш-
ка при младежите до 20 години на 
световното първенство по спортна 
стрелба в Кайро. Общият му резул-
тат след 60 изстрела е 620.4 точки. 

Световен рекорд в квалификаци-
ите направи Миншуай Чжу от Ки-
тай – 635.3 точки. При мъжете на 
10 метра пушка Антон Ризов оста-
на 54-ти с 624.8 точки.

Олимпийската вицешампионка 
от игрите в Токио 2020 Антоанета 
Костадинова донесе третата квота 
на България за XXXIII летни игри 
в Париж 2024. 

Първите две бяха за грациите ни 
в художествената гимнастика – ан-
самбъл и индивидуално. 36-годиш-
ната състезателка по стрелба от Тър-
говище се класира четвърта във фи-
нала на 25 м пистолет на световно-
то първенство в Кайро и си гаран-
тира участие на четвърта поредна 
олимпиада. 

Костадинова постигна 586 т. в 
квалификациите и влезе с четвърти 
резултат сред осемте претендентки 
за медалите. Във финала само мал-
шанс лиши българката от призово 
класиране, но мястото в Топ 4 й до-
несе олимпийската утеха.

Другата българска представи-
телка в дисциплината – Миросла-
ва Минчева, се представи добре и 
завърши на 13-о място с 583 т., ка-
то само точка я раздели от осмото 
място, даващо право на участие във 
финала. Световна шампионка стана 
корейката Ким Янг-ми, а на почет-
ната стълбичка се качиха още ки-
тайката Чън Ян и германката До-
реен Венекамп.

Гуо Юфанг спечели бронз на 
Мондиала по колоездене

К
итайската нацио-
налка Гуо Юфанг 
извоюва бронзов 
медал в бягането по 
часовник на 500 ме-
тра за жени на све-

товното първенство на писта в Па-
риж, осигурявайки второ отличие 
за отбора на Китай на състеза-
нието. 20-годишната французой-
ка Мари-Дивин Куаме взе злато-
то с 32.835 секунди, с 0.216 пред 
германката Ема Хинце и с 0.379 
по-бързо от Гуо.

Германката Франциска Брау-
се, която беше втора в Рубе преди 

12 месеца и трета в Берлин през  
2020 г., най-накрая превърна цве-
та на медала в златен в индивиду-
алното преследване при жените. 

„Беше бронз, след това сребро, 
така че сега трябваше да бъде зла-
то. Беше супер тежка битка, за 
шампионската титла“, каза Брау-
се, който победи Брайони Бота от 
Нова Зеландия на финала, прове-
ден на колодрума близо до Париж 
който ще бъде използван за Олим-
пийските игри през 2024 г. Британ-
ката Джоузи Найт спечели брон-
за пред сънародничката на Брау-
се Мике Крьогер.
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Първият музей за гигантските панди 
Първият музей за гигантските панди ще бъде открит в окръг Хуня, провинция Съчуан, на площ 
от 2555,34 кв. м, които включват изложбена и лекционна зали и други съоръжения. Разположен 
е в подножието на живописната планина Уа’ушан, която е национален горски парк.

калейдоскоп

За 1 месец 2 лв.

За 3 месеца 6 лв.

За 6 месеца 12 лв.

За 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20а 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2023 г.
Каталожен № 381

итайската лабо-
ратория за из-
следване на дъл-
бокия космос 
стартира нова 
програма за на-

биране на персонал, целя-
ща да привлече повече мла-
ди таланти, които да се пос-
ветят на изследването на 
космоса. Създадена съв-
местно от Китайската на-
ционална космическа ад-
министрация, провинция 
Анхуей и Университета за 
наука и технологии на Ки-
тай, тя е със седалище в 
Хъфей и официално е за-
почнала работа през юни 
тази година.

Общо 36 позиции в об-
ластта на изчислителната 
техника, автоматизация-
та, въздухоплавателни-
те средства и изкуствения 

итайски универ-
ситет разрабо-
ти бионичен ле-
тателен апарат, 
който издържа 
123-минутен  не-

прекъснат полет, съобщи 
агенция Синхуа.

Разработчиците от Се-
верозападния политехниче-
ски университет заявиха, че 
тяхното изобретение ими-
тира движението на кри-
лата на птица и има по-
тенциала да лети на дълги 
разстояния. 

Апаратът може да бъде 
пуснат с ръка и да се спус-
не плавно на земята с ви-
сока мобилност. Той вече 
е изпълнил над 3000 лета-
телни мисии в повече от 
20 региона в цялата страна 
на максимална надморска 

К

К

Китайската лаборатория 
за изследване на космоса 
набира млади таланти

Бионичен летателен апарат  
за дълги разстояния Деца направиха екологичните дрехи с помощта на 

своите родители
Ученици представят дрехи, направени от есенни листа, в 
творческо шоу, организирано от централната детска градина 
Байсиeн, град Худжоу, провинция Джъдзян. Децата събраха 
листата и направиха екологичните дрехи с помощта на 
своите родители.

Снимка Синхуа

П

39-ата научна 
експедиция тръгна 
за Антарктида

рез октомври 
екип от 255-има  
китайски учени 
тръгна от Шан-
хай на поредна-
та научна експе-

диция в Антарктида с ко-
рабите „Сюелун“ и „Сюе-
лун 2“. Очаква се те да се 
завърнат в Китай през ап-
рил 2023 г. 

Това е 39-ата научна екс-
педиция на китайски уче-
ни в Антарктида, по вре-
ме на която ще бъдат про- 

учени важни въпроси от-
носно промените на кли-
мата, въздействието им 
върху въздуха, водата, поч-
вата и екологичната среда.

В китайските станции 
ще бъдат направени из-
следвания на околната 
среда, леда, включително 
и някои астрономически 
наблюдения. В станцията 
„Чанчън“ ще бъде извър-
шена редовната смяна на 
персонала и ще бъдат до-
ставени нови материали.

интелект са отворени за 
специалности като космо-
навтика, аерокосмонавти-
ка и технологии, дизайн 
на самолети, изчислител-
на техника, изкуствен ин-
телект и автоматизация. 

От създаването си лабора-
торията извършва научни 
и технологични изследва-
ния, фокусирани върху го-
леми национални проекти 
в изследването на дълбо-
кия космос, Луната и Марс.

височина от 4300 м, заяви-
ха от университета, доба-
вяйки че издържа на тем-
ператури от -10 до 40 гра-
дуса по Целзий при умерен 
бриз и слаб дъжд или сняг.

Учените от университе-
та са разработили вече ня-
колко бионични летател-
ни апарата за 20 г. и са по-
лучили над 100 патента за 
своите изобретения.


